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یک رؤیای همدلانه

مستند تونسی برنده جشنواره فیلم مونیخ ۲۰۲۳ شد

مجید بشکال در گفت وگو با «شرق» مطرح کرد:

هرمزگان نیاز به تئاتر عروسکی بزرگسال دارد
نمایــش «هبوط» به نویســندگی و کارگردانی مجید بشــکال از بندرعباس در 
ســومین روز از نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروسکی تهران- مبارک، 
شــنبه دهم تیرماه، در دو نوبت در ســاعت های ۱۸ و ۲۰ در بخش بزرگســال این 

رویداد در تالار مولوی به روی صحنه رفت.
بشــکال که عــلاوه بر نویســندگی و کارگردانی ایــن نمایش، جــزء بازیگران-
بازی دهندگان و صداپیشــگان عروسک آن نیز بود، درباره شکل گیری ایده اولیه اثر 
گفت: «چند ســال پیش ماهنامه ای در اســتان هرمزگان منتشــر می شد که در هر 
فصــل به موضوعی می پرداخت. یکی از موضوعاتی که یک بار در این ماهنامه به 
آن پرداخته شــد، افسانه ها و باورهای مردم اســتان هرمزگان بود که فرهنگ شان 
از این نظر بســیار پربار و درخورتوجه اســت. یکی از داســتان هایی که من در این 
ماهنامه خواندم «دختر حبه انار» بود. داســتان «دختــر حبه انار» این طور روایت 
می شود که درویشی به درِ خانه زن و مردی که صاحب فرزند نمی شدند، می رود. 
آنهــا نانی به درویــش می دهند و درویش در مقابل حبه انــاری به آنها می دهد. 
زن باردار می شود، همســرش می میرد و از آن حبه انار دختری متولد می شود که 
مانند دختر داستان ما، زیبایی اش حسادت مادر را برمی انگیزاند تا آنجا که تصمیم 
به کشــتنش می گیرد. من تلاش کردم این داســتان را با باورها و افسانه های مردم 
هرمــزگان درباره دریا تلفیق کنم و «مامادریــا» را وارد کردم و درنهایت نتیجه آن 

چیزی شد که روی صحنه دیدید».
بشــکال که از ســال ۱۳۸۹ کار خود را با ســاختن  عروســک های کاغذی آغاز 
کرده و در کارگاه ها و  جشــنواره های گوناگون داخلی و خارجی ازجمله جشنواره 
تئاتر کاغذی فرانســه در سال ۲۰۱۱ هم شــرکت کرده است، طراحی عروسک های 
«هبــوط» را به تنهایی و ســاخت آنها را همراه با فتحیه بقایی انجام داده اســت. 
بشــکال درباره این اتفــاق می گوید: «ترجیح من از ابتدا این بود که برای ســاخت 
عروســک ها از شــیوه بونراکو اســتفاده کنم؛ اما به دنبال معنابخشــی بیشتر به 
عروسک ها و استفاده از قابلیت های فانتزی شان هم بودم و سرانجام پس از پشت 
سر گذاشتن چالش های گوناگون به شیوه فعلی رسیدم که به عنوان  مثال سرِ دختر 
تبدیل به ســرِ ماهی می شــود. ضمن اینکه هنگام کارگردانی هر کاری، جنبه های 
بصــری آن، جنبه هایی که هوش و حواس و تمرکز مخاطب را بدون ارتباط کلامی 
از آنِ خــود کند، برایم از اهمیت بســیار زیادی برخوردار اســت. آیین ها، باورها و 
قصه های جنوب چه در خوانش و چه در اجرا پر از این تصاویر است که نمی توان 

به راحتی از آنها گذشت».
اجرای زنده موسیقی و پیوند تنگاتنگش با آنچه روی صحنه می گذرد، ازجمله 
دیگر نکات درخورتوجه «هبوط» اســت. مجید بشــکال درباره حضور امیرحسین 
زحمتکــش به عنوان آهنگ ســاز و محمدرضا رئیســی زاده، پدرام ســلطانی نژاد، 
امیرحســین زحمتکش و ابوالفضل فیروزی به عنوان نوازنده در نمایش «هبوط»، 
توضیــح می دهد: «در اثری که بر مبنــای آیین ها و باورها و قصه های جنوب ایران 
پیش می رود، نقش موسیقی انکارناپذیر است و جدا از اینکه خود، بخشی اجرائی 
از این آیین هاســت، حال  و هوای اثر را نیز بهتر بــه مخاطب منتقل می کند. برای 

همین بعد از سال ها، دوباره به سراغ اجرای زنده رفتم».
او دربــاره تأمین به موقع بودجه و کمک هزینه های اجرا از طرف وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی هم گفت: «با توجه به اینکه کمک هزینه ها از سال پیش و درواقع 
هنگامی که قرار بود جشنواره در سال ۱۴۰۱ برگزار شود، تعیین و کارسازی شده بود، 
به لحاظ میزان و مبلغ موجب دغدغه فکری گروه های حاضر در این رویداد شــده 
بود؛ باوجوداین، آنچه من در چند روز اخیر در جشــنواره مشــاهده کردم، کارهایی 
قابــل  قبــول و باکیفیت بود. ما می دانیم که مدیران اداره کل هنرهای نمایشــی و 
هادی حجازی فر به عنوان دبیر جشــنواره تمام تلاش خود را برای رخ دادن بهترین 
اتفاقات انجام داده اند و اگر احیانا کمی و کاســتی هم به چشــم می آید، به خاطر 
مجموع شــرایطی اســت که همگی مــا از آن مطلعیم و بخشــی از آنها هنگام 

برگزاری رویداد بزرگی مانند جشنواره عروسکی تهران طبیعی است».
بشکال که ســال ۱۳۹۵ در مصاحبه ای از این گفته بود که «متأسفانه هرمزگان 
تئاتر عروســکی بزرگسال ندارد و ما هم اگر تلاشــی کردیم فقط با هزینه شخصی 
بوده و این بار را یک تنه به دوش می کشیم» در پاسخ به اینکه آیا همچنان بر همان 
عقیده اســت، می گوید: «به جرئت می توانم بگویم تنها گروهی که در هرمزگان به 

شکل حرفه ای در حوزه نمایش عروسکی بزرگسال فعالیت می کند، گروه ما یعنی 
«گروه تئاتر و حرکت کارگاه» است؛ هرچند نمی توان نادیده گرفت که در سال های 
اخیر برخی از نمایشــگران حوزه کودک به ســراغ نمایش عروسکی برای کودکان 
هم رفته اند؛ اما در بخش بزرگســال تنها ما هســتیم که در حال فعالیت هستیم. 
گروه ما از ســال ۱۳۸۱ شــکل گرفت و یکی از نکات مورد توجه مان همواره کسب 
تجربیات گوناگون بوده اســت. من و فتحیه بقایی در حوزه کودک هم فعال بودیم 
و از جایی به بعد تصمیم گرفتیم به ســراغ نمایش عروسکی برویم و در ادامه به 

اجرای عروسکی بزرگسال رسیدیم».
او در پایان و در پاســخ به اینکه آیا برای اجرای عمومی «هبوط» قولی به آنها 
داده شــده اســت یا خیر، هم گفت: «صحبت هایی شده اســت و این اتفاق برای 
خودم هم بسیار حائز اهمیت است؛ اما با توجه به اینکه گروه ما متشکل از ۱۸ نفر 
است، خواه ناخواه شرایط مالی این اجرا برای مان بااهمیت است؛ اما قطعا دوست 

ندارم که پرونده «هبوط» با دو اجرا در جشنواره بسته شود».
نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی تهران- مبارک به دبیری 

هادی حجازی فر از هشتم تا هفدهم تیرماه ۱۴۰۲ در حال برگزاری است.

محراب توکلی: جشــنواره بین المللی تئاتر عروســکی تهران فرصت مناسبی است تا 
قدر تئاتر و زیســتِ روی صحنه را بدانیم. فرصت مناســب تا دوبــاره قوه ادراک خود 
را به کار بیندازیم و از طلســم تنانگی و ســروکله زدن با اعداد و ارقام فاصله بگیریم. 
بــه رؤیا و خیالمان پر و بال بدهیم و در جهانــی دیگر، مفهوم عام هنر را لمس کنیم. 
مفهومی که صرفا با «نمایش» یک «داســتان» سروکار ندارد. بلکه هم زمان عناصری 
مانند ریتم، موســیقی و مشــخصه های فرامتنی را در بر می گیرد. تئاتر اساسا می تواند 
با مشــخصه هایی مانند انسانیت به ساحت جامعه نقبی بزند و سلامت روان جامعه 
را ارتقا ببخشــد؛ جامعه  ای که اوقات فراغت خود را زیر چتر تئاتر و ســینما می برد، از 

خمودگیِ برآمده از مشکلات جان سالم به در می برد.
تئاتر عروســکی با توجه به تمهیداتی که باید در صحنه نمایش پیاده کند، نســبت 
مســتقیمی با رؤیاهای تماشاگر دارد . از طرفی آن تمهیدات اگر منطقی درست نداشته 
باشند، تماشاگر از صحنه فاصله می گیرد و به اصطلاح موتور ادراکی اش از کار می افتد.

این امر به حجم و میزان تجهیزات -به ویژه عروسک ها- حاضر در یک اجرا مربوط 

نمی شود بلکه به نحوه استفاده از آنها برمی گردد. چنانچه عروسک ها از جسم و جانی 
مستقل برخوردار باشند، میزانسن نمایش می تواند جایگاهی درخور در ذهن مخاطب 
پیدا کند. نمایش «هبوط» به کارگردانی مجید بشــکال  تمام سعی خود را می کند تا از 
امکانات و تجهیزاتی که دارد، در مسیر قصه گویی و البته ایجاد فضایی دراماتیک بهره  
ببرد و تماشــاگر را در این مســیر همراه کند. این نمایش در فاز دوم اجرای خود یعنی 
ترسیم اتمســفری همراه و هم دل به موفقیت می رسد. موسیقی های جنوبی و آثاری 
که رامی (ابراهیم منصفی) ســاخته است کمک بسیاری به این امر می کنند. در ادامه، 
موســیقی زنده جنوبی در پشت صحنه اثر به اتمسفر مذکور جان می بخشد. در خلال 
جریان موسیقایی «هبوط» بازیگران به روی صحنه می آیند و با ریتم آن موسیقی همراه 
می شــوند. حجم زیادی از رنگ، نور و ترانه بر نگاه مخاطب غالب می شــود. همه چیز 

برای رسیدن به احساسی هیجان انگیز حاضر است.
یکی از عملکردهای قابل رؤیت در رســیدن به احساس مزبور به تلاش و کوشش 
بازیگــران مربوط می شــود. هرکدام از تیپ های حاضر در «هبوط» ســعی دارند تمام 

وجود خود را به نحو احسن انجام دهند تا منطق اغراق  آمیز ساحت درام آشکار شود. 
بازیگران در ضمن تلاش های خود به کار گروهی نیز توجه داشــته و در زمینه ریتم به 
یکدیگر یاری می رســانند. هرچند پی ریزی ساختاری نمایشــی که بر مبنای ریتم پیش 

می رود کار بسیار مشکلی است!
ریتمی که بازیگــران بدان چنگ می زنند با ایده نمایش نامه  «هبوط» توأم شــده و 
چشــم اندازی از کلیت اثر ارائه می دهد. در واقع ریتم بازیگران می خواهد ایده قائم به 
ذاتِ داســتان را پرورش دهد. منظور از ایده قائم به ذات، رویکردی است که در پیرنگ 
اثــر وجود دارد. پیرنگ تعقیب و گریــز ذاتا می تواند از ریتم و هیجان خاصی برخوردار 
باشــد. حال تصور کنید این پیرنگ به همراه تلاش هایی که بازیگران در ادای احترام به 
موسیقی و فرهنگ جنوب می کنند تا چه حد می تواند تماشاگر را با فضای هیجان انگیز 

روبه رو کند؟
در نهایــت «هبوط» را می توان به مثابه فرصتی برای یک رؤیای همدلانه دانســت . 

فرصتی که به روح این جامعه خموده جانی دوباره می بخشد .

مستند دلخراش «چهار دختر» ســاخته کوثر بن هنیه فیلم ساز مشهور تونسی برنده 
جایزه بهترین فیلم بین المللی جشــنواره فیلم مونیخ ۲۰۲۳ شد. این فیلم داستان اولفا 
حمرونی، مادری تونســی را تصویر می کند که دو دختر بزرگش کشور را ترک کردند تا به 
دولت اســلامی داعش در لیبی بپیوندند و دیگر هرگز دیده نشــدند. بن هنیه با کاوش در 
داســتان این زن دو بازیگر را برای بازی در نقش دختران گم شده اولفا استخدام می کند. 
این مســتند-درام ترکیبی برای اولین بار در کن نمایش داده شــد و جایزه چشــم طلایی 
بهترین مســتند را به صورت مشترک با اسما المودیر برای «مادر همه دروغ ها» دریافت 

کرد. یکی دیگر از فیلم های کن، «گل بوریتی» جایزه «سینه ویژن» مونیخ را برای بهترین 
کارگردان نوظهور بین المللی برای ژوائو سالاویزا و رنه نادر مسورا دریافت کرد. این فیلم 
که با همکاری نزدیک مردم کراهو برزیل ســاخته شــده، تلفیقی از قوم نگاری و روایت 
شاعرانه اســت که خاطرات قبیله ای را بررســی می کند. «فال» اولین فیلم بالوجی رپر 
بلژیکی-کنگویــی در مقام یک کارگردان از دیگر فیلم های کــن بود که در مونیخ جایزه 
«سینه ریبلز» را برد و مستند «شهبانویی» ســاخته آگنیا گالدانووا درباره ماروین هنرمند 
پیشــرو روسی، تقدیر ویژه جشــنواره را دریافت کرد. جایزه فیپرشی منتقدان بین المللی 

فیلم به «فســیل» ســاخته هنینگ بکهوف تعلق گرفت که درامــی آلمانی درباره یک 
معدنچی زغال سنگ ســالخورده و دختر محیط بانش است. جایزه تماشاگران جشنواره 
با رأی ۵۸  هزار تماشــاگر جشنواره مونیخ به «برگ های افتاده» آکی کائوریسماکی رسید. 
این فیلم نخســتین فیلم این استاد فنلاندی در شــش سال اخیر است و در جشنواره کن 
هم موفق به کسب جایزه هیئت داوران جشنواره شد. چهلمین جشنواره فیلم مونیخ که 
بزرگ ترین جشنواره سینمایی تابستانی آلمان است و هر سال بیش از ۲۰۰ فیلم به نمایش 

درمی آورد، یکم جولای (۱۰ تیر) به کار خود پایان داد.

خـبـر  بـرگـزیـده

شورای نمایش بنیاد رودکی 
معرفی شدند

اعضای شورای نمایش بنیاد رودکی در مراسمی معرفی و برنامه های نمایشی بنیاد 
رودکی اعلام شد.

در این رویداد مهدی ســالم، مدیرعامل بنیاد رودکی و کاظم نظری، مدیرکل هنرهای 
نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، حضور داشتند و کورش زارعی، سیروس همتی، 
ایوب آقاخانی، حســین مسافر آســتانه و میرعلیرضا دریابیگی به عنوان اعضای شورای 

نمایش بنیاد رودکی معرفی شدند.
در ابتــدای این آیین حامــد فاتحی، معاون برنامه ریزی و هماهنگــی تالارهای بنیاد 
رودکی، گزارشی از درخواست های ارائه شده به شورای نمایش ارائه داد و افزایش غنای 
شوراهای تخصصی را به عنوان راهبرد بنیاد خواند که موجب می شود کارهای فاخرتری 
در دستور کار قرار گیرد. فاتحی توضیح داد: شورای نمایش بنیاد رودکی سابقه ای ۱۲ساله 
دارد که با صدور احکامی در ســال گذشــته این شورا رسمیت بیشــتری پیدا کرد. در این 
دوره ۴۳ نمایش نامــه مورد ارزیابی شــورا قرار گرفته بــود و در همین چند ماه اخیر ۲۷ 

نمایش نامه جدید نیز بررسی شده که همین امر نشان دهنده اهمیت این شورا است.
او افزود: در واقع از ۷۰ اثری که به این شــورا رســیده، ۳۱ اثر نمایشی مورد تأیید قرار 
گرفته و در برنامه زمان بندی تالارهای مختلف ما گنجانده شــده اســت. تا پایان سال نیز 
ما ۲۱ اجرا در دســتور کار داریم که از آن میان چهار نمایش برای تالار وحدت، ۹ نمایش 
برای تــالار حافظ، چهار نمایش در برج آزادی و چهار نمایش در فرهنگســرای نیاوران 

روی صحنه می رود.
سپس کاظم نظری، مدیرکل هنرهای نمایشی، با اشاره به اهمیت فعالیت شوراهای 
تخصصی عنوان کرد: با فعالیت این شوراها کارها براساس سیاست های کلان مجموعه 
اولویت بنــدی می شــوند و به اداره کل هنرهای نمایشــی بــرای دریافت مجوز معرفی 

می شوند که همین باعث تسریع در کارها می شود.
او افزود: از شورای نمایش خواهش دارم تا به سیاست های اعلامی از طرف مجموعه 
بنیاد رودکی توجه لازم را داشــته باشــند؛ چراکه اهمیت تالار وحدت در حوزه نمایش 
از همه تالارهای کشــور بیشتر است و براســاس این باید میزبان کارهای با کیفیت بسیار 
بالا باشــد. از آن طرف هم از شورای نظارت انتظار همکاری بیشتری را خواهیم داشت. 
با توجه به شــرایط عمومی، باید دقت بیشــتری در انتخاب آثار صورت گیرد تا مسائل و 

آسیب ها در حین اجرا کمتر شود.
در ادامه مدیرعامل بنیاد رودکی با اشاره به فعالیت اصلی شورا در بررسی و انتخاب 
آثار عنوان کرد: یکی از انتظارات از شورا مشارکت در تولید آثار فاخر نمایشی است. بعد از 
آن ما در نظر داریم سالانه یک اثر فاخر در حوزه نمایش روی صحنه تالار وحدت داشته 

باشیم و این نظر شورای نمایش را می طلبد.
سالم ادامه داد: یکی از حوزه های مهم فعالیت بنیاد حمایت از هنرمندان، بازیگران 
و کارگردانان جوان و بااستعداد است. ما با دانشگاه آزاد تفاهم نامه تولیدات دانشجویی 

داریم که می توانیم در تالارهای حافظ، نیاوران و برج آزادی میزبان آنها باشیم.
او با اشــاره به تنوع تولیدات نمایشــی یادآور شــد: تولیدات نمایشی جدیدی در دنیا 
مطرح اســت که حین اجرا مخاطبان بتوانند ادامه تئاتــر را هدایت کنند یا در تولید آثار 
از ترکیب ویدئومپینگ و موســیقی در اجراها اســتفاده شود و ما از شورا انتظار داریم که 
آثاری با این شاخصه را مدنظر قرار دهند. سالم در ادامه بر مستندسازی کیفیت اجراهای 

نمایشی و ثبت سوابق گروه ها تأکید کرد.
مدیرعامــل بنیــاد رودکی با اشــاره به ضــرورت تقویت حوزه نمایش نامه نویســی 
و ایده پــردازی گفــت: حجم آثــار نمایشــی غیرتولیدی بالا اســت و ما بایــد به تولید 
نمایش نامه هــای جدیــد کمک کنیم و در این راســتا می توانیم ســفارش نویســندگی 
نمایش نامه با مضامینی را که برای اجرا در تالار وحدت مدنظر داریم، در دستور کار قرار 
دهیم. در ادامه این رویداد ایوب آقاخانی با اشــاره به اهمیت گفت وگو با متقاضیان آثار 
نمایشی بر ضرورت رفع موانع برای اجرای بهتر آثار تأکید کرد. او افزود: شیوه نامه ای برای 
تولید و اجرای آثار نمایشــی باید تدوین شود تا در تغییر مدیریت ها ثابت بماند. در بحث 
تولید نمایش نامه هم به نظر من زمان آن رســیده تا در یک بازه شش ماهه به تولید متن 

بپردازیم که قادر به اجرا در تالار وحدت باشد.
حســین مسافر آستانه، دیگر عضو شــورای نمایش بنیاد رودکی، با اشاره به فعالیت 
شــورا از ســال های پیش گفت: تالار وحدت بهترین تالار نمایش کشور است و اجراهای 
آن الگو و تعیین کننده برای ســایر تالارهاســت؛ بنابراین ما باید اجراهای خاص مبتنی بر 

حساسیت های بیشتری داشته باشیم.
سیروس همتی نیز با ابراز خوشحالی از تعاملی که بین بنیاد رودکی و مرکز هنرهای 
نمایشــی وجود دارد، گفت: امیدوارم کارهایی که در شــأن تالار وحدت است، اجرا شود. 
معرفی اعضای شــورا اتفاق خوبی اســت و باعث می شود تعامل شــورا با کارگردانان 

افزایش یابد.
میرعلیرضا دریابیگی نیز با اشاره به سخنان دیگر اعضا گفت: ما باید عملیاتی تر نگاه 
کنیــم و حلقه اتصال میــان رویکرد بنیاد رودکی با واقعیت هــای موجود را پیدا کنیم و 
در نهایت آن را تبدیل به یک فراخوان کنیم تا هنرمندان را از اســتانداردها و سیاست های 
مدنظرمــان باخبر کنیم. همه مباحث مطرح شــده قابلیت ایــن را دارد تا تبدیل به یک 

نظام نامه اجرائی شود که تکلیف هنرمندان و اعضای شورا را مشخص کند.
مدیرعامل بنیاد رودکی در پایان با جمع بندی جلســه گفت: شاخص های ارزیابی آثار 
باید به شاخص های جشنواره فجر نزدیک باشد. سیاست های بنیاد هم متفاوت، پیچیده 
و دور از واقعیت نیســت. فراهم کردن زمینه برای فعالیت  جوان ترها از وظایف ماســت. 
ما واسطی بین مجموعه سیاست گذار و هنرمندان هستیم. ما وظیفه فراهم کردن فضا و 
امکان دادن به هنرمندان طراز اول کشور را نیز داریم و از شورا می خواهیم تا برای رسیدن 

به این اهداف ما را یاری کنند.
در پایان این مراســم با حضور مدیرعامل بنیاد رودکی و مدیرکل هنرهای نمایشــی، 

احکام اعضای شورای نمایش به اعضای شورا تقدیم شد.

مروري بر «درآمدی تصویری بر زیبایی شناسی» نوشته کریستوفر کول وانت
زیبایی چقدر اهمیت دارد؟

محمدمعین شــرفائی: کتــاب «درآمدی تصویــری بر زیبایی شناســی» مانند فیلم 
مستندی است که با استفاده از تصاویری مانند نقاشی های کمیک بوک، به شرح و 
تفصیل مفاهیم زیبایی شناســی از منظر فیلسوفان، نقاشان، شاعران و رمان نویسان 
دهه هــای طلایی می پردازد. فــرم کتاب در نگاه اول معطوف به زیبایی شــناختی 
است، اما کم کم زیبایی های تصویری جای خود را به بحث های اقتصادی، سیاسی 
و ادبــی می دهند. ترتیب کتاب بر مبنای ادوار تاریخی نیســت و همین نکته خود 
سبب شده که نقطه عطف زیبایی شــناختی زیر سایه نظریات متقدم و متأخر نرود. 
شــروع کتاب با این جمله از جان کیتس، شــاعر رمانتیک آغاز می شــود: «زیبایی 

حقیقت است و حقیقت زیبایی». 
ایــن جمله که حالت پرســش گونه ای دارد، در صفحات بعــدی این کتاب به 
منشــأ اصلی زیبایی شناسی می رسد و سپس فیلسوف آلمانی، گوتلیب باومگارتن، 
آن را در ارتباط با مباحث مربوط به شــعر پایه ریــزی می کند. همان طور در ادامه 
صحبت هایــی از اســکار وایلد به میان می آید و در یک منظر ســه نقاش معروف 
یعنــی اندی وارهول، جکســون پــولاک و بارنــت نیومن مورد بررســی اجمالی 
زیبایی شناختی قرار می گیرند. این نگاه کلی، مخاطب را آماده برای ورود به جهان 
فلسفی زیبایی شــناختی می کند و برای شــروع در این زمینه، نویسنده نظریات دو 
فیلسوف مهم تاریخ یعنی سقراط و افلاطون را بسط و گسترش می دهد. افلاطون 
زیبایی شناختی را از منظر شاعرانگی مورد تفحص قرار می دهد و در برابر این نگاه، 

صحبت نیچه قرار می گیرد. همان طور که ذکر شــد، مبنای کتاب بر اساس نظریات 
تاریخی در مبنای زمانی جلو نمی رود و هرجا که دو یا چند فیلسوف مقابل یا کنار 
یکدیگر قرار می گیرند، نظرات بیان می شــود. ارسطو، فیلسوف بعدی است که این 
بحث را مطرح می کند: «من علاقه ای ندارم که هنر را بر اســاس سطح ارتباطش 
با حقیقت یــا ارزش اخلاقی آن ارزش گذاری کنم». همین گفته باب مباحث «هنر 
و مخاطب»، «هنر و واقعیت» را باز می کند. این مباحث که شاخه های بسیاری به 
آن افزوده می شــود، ناتمام نمی ماند و کریستوفر کول وانت به مباحث فیلسوفانی 
ماننــد توماس آکوینــاس و آگوســتین می پردازد. امــا مگر می شــود صحبت از 
زیبایی شناختی مطرح شود و نام و آثار نقاشان معروف به میان نیاید! نقاشی هایی 
از دوران قرون وســطی و سپس دوران رنسانس سبب می شود مباحث قبلی بهتر 
جا بیفتد. درســت در همین موقع است که فلسفه مستقیما به نقاشی می پردازد. 
نقاشــی های داوینچی، رافائل، جورجو وازاری و ولاســکس از منظر میشــل فوکو 
مورد نقد و بررسی قرار می گیرند. سپس صحبت های کانت و دریدا به میان می آید 
و تقابل نقاشــی و فلسفه به چالش کشــیده می شود. این مباحث ادامه می یابد تا 
ســرفصل سرچشمه های زیبایی مدرن و ســه فیلسوف مهم این دوره یعنی نیچه، 
فروید و مارکس مطرح می شــود. در این فصل زیبایی شــناختی گسترش می یابد. 
نیچه شــجاعانه تقابل ادعایی «سوژه» و «دیگری» را نادیده می گیرد. نیچه در این 
ارتباط می گوید: «من برخلاف کانت و هگل، این نکته را تشخیص دادم که از لحاظ 

منطقی غیرممکن است که سوژه را به  واسطه ارتباطش با امر ناشناخته (دیگری) 
تعریف کنیم». ســپس فروید از منظر روانکاوی به بحث زیبایی شناختی می پردازد. 
این گفته کوتاه فروید موضع او را مشخص می کند: «سوژه یکپارچه محصول توهم 

خود است که از ناتوانی در تشخیص تعارض های عمیق روان ناشی می شود».
نقاشــی پیکاسو و مشــخصا نقاشی «ســنت آن و مریم مقدس و دو نفر دیگر» 
از داوینچی مــورد نگاه فروید در بحث ناخودآگاه قرار می گیرد و زیبایی شــناختی 
روانکاوانــه گام مهمــی در این نکته ایجاد می کند. ســپس صحبت کارل مارکس 
درباره از خودبیگانگی سرمایه داری با توجه به اصل هنر بیان می شود و در این بین 
برش هایی از صحبت های اســکار وایلد و کاندینسکی اساسا بحث را به رمانتیسم 

می کشاند. در فصل رمانتیســم از جوزف ترنر (نقاش)، تامس هاردی 
(رمان نویس) ســخن به میان می آید و ســپس در مبحث رئالیســم، 
رمان نویســانی همچون ســروانتس، بالزاک، دیکنز، گورکی، تولستوی 
و توماس مان، از منظر گئورک لوکاچ بررســی می شــوند. این مسیر با 
رئالیسم برشتی و زیبایی شناسی کمونیستی ادامه می یابد و بحث های 
فیلسوفانی مانند بنیامین، آدورنو و هایدگر سرفصل های زیباشناختی را 
پیش می برد و با مقایسه کردن صحبت های این فیلسوفان با نقاشان و 

نویسندگان آهسته وارد مباحث پست مدرنیستی می شود.
مبحث مدرنیســم و پست مدرنیســم در کتاب «درآمدی تصویری 

بر زیبایی شناســی» جزء جذاب ترین فصل های این کتاب به شــمار می آید؛ چراکه 
مثال هــا در نقاشــی ملموس تر می شــود. در این بخش بحث های لــکان، دوبور، 
آنتونیو نگری، بودریار و بارت آورده می شــود. سپس دو فیلسوف شهیر مدرنیسم 
و پست مدرنیســم یعنی دلوز و لیوتار به جمع بندی نهایی زیبایی شــناختی در هنر 
می پردازند. در میان گفته های این افراد، نقاشــی های هانس هلباین، بارنت نیومن 
و مارسل دوشان بررسی می شود و نکات درخور توجهی در ارتباط زیبایی شناختی 

و هنر بیان می شود.
کریســتوفر کول وانت، نویســنده و اســتاد دانشــگاه که پیش از این کتاب های 
مهمــی در زمینه فلســفه و هنر از جمله فلســفه قاره ای منتشــر کــرده بود، در 
این اثر ســعی کرده اســت بــه شــکلی گرافیکی، مباحــث پیچیده 
زیبایی شــناختی را از زبان فیلســوفان در ارتباط با نقاشی و ادبیات به  
صورت قابل فهمی به مخاطب عرضه کند و شــمایل جدید تصویری 
را در قالب هــای متفاوتی در کتابش بگنجاند و بــه علاقه مندان هنر 

ارائه کند.
درآمدی تصویری بر زیبایی شناسی
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